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rethodnu 2019. godinu op-
{tina Para}in okon~ala je
kao i nekoliko pre nje - sa
manjkom zaposlenih u jav-

nim slu`bama i ustanovama, koji je
dostigao ~ak tre}inu od potreba za op-

timalno obavljanje posla. Kako ka`e za
Danas Sa{a Paunovi}, predsednik op-
{tine, sada je stalno zaposlenih 395, a
za sve teku}e i planirane poslove po-
trebno je vi{e od 500. 

- Pre sedam godina imali smo 540
zaposlenih, {to nam je bilo dovoljno ia-
ko nam je tada{nji Zakon o maksimal-
nom broju zaposlenih omogu}avao za
anga`ovanje 570 - koji vi{e ne va`i - da-
vao pravo na 570 zaposlenih. Nedosta-

je nam, prakti~no, tre}ina ljudi, a pose-
ban problem je struktura zaposlenih
me|u kojima je dosta onih koji nema-
ju adekvatnu stru~nu spremu i znanje
za poslove koje moramo da obavimo.

Stvari }e se valjda promeniti uki-
danjem zabrane zapo{ljavanje?

- Ne}e, bar ne jo{ i sigurno ne za Pa-
ra}in pre izbora. Iako je zabrana zapo-
{ljavanja u javnom sektoru zvani~no
ukinuta, i dalje je potrebna saglasnost
posebne Komisije Vlade Srbije, ~ime
Vlada prakti~no kadrira u lokalnim sa-
moupravama iako nam Ustav garantu-
je pravo, a ako ho}ete i name}e obave-
zu, da sami ure|ujemo rad slu`bi. No,
Vlada Srbije nastavlja da kr{i Ustav, bar
prema Para}inu, mada ni u mnogim
drugim lokalnim samoupravama nije

bolje. Kako da vam ka`em, Vlada ne
pokazuje prema nama emocije kao {to
je to u~inila uo~i beogradskih izbora
kada je odobrila zapo{ljavanje dve hi-
ljade mladih ljudi, sa obrazlo`enjem da

im je potrebna perspektiva i sigurnost
koje nudi stalni posao.

I nama su neophodni upravo mla-
di, stru~ni ljudi, koji }e uz dodatnu
obuku mo}i da obavljaju visokostru~-

ne poslove. A kao i mladima u Beogra-
du i njima je neophodna stabilnost i si-
gurnost da bi mogli da `ive, zasnivaju
porodicu, obnavljaju Para}in i Srbiju.
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Rimaster kao najve}a investicija
STALNERT: „Rimaster“ je tra`io dr`avu koja bi bila idealna za
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Sa{a Paunovi}, predsednik op{tine Para}in

Vlada Srbije ne po{tuje Ustav

I nama su neophodni upravo mladi, stru~ni
ljudi, koji }e uz dodatnu obuku mo}i da
obavljaju visokostru~ne poslove. A kao i
mladima u Beogradu i njima je neophodna
stabilnost i sigurnost da bi mogli da `ive, 
zasnivaju porodicu, obnavljaju Para}in i Srbiju

Bud`et investicija
Po~etkom decembra sa 40 odborni~kih
glasova „za“ i sedam „protiv“ na 81. sed-
nici Skup{tine op{tine izglasan je bud`et
za 2020. godinu, po kome }e u op{tinskoj
kasi korisnicima biti na raspolaganju
1.734.908.440 dinara. 
Prioritet }e biti sprovo|enje kapitalnih
projekata, ~emu je namenjena skoro ~e-
tvrtina bud`eta, pre svega zavr{etak pro-
izvodno-poslovnog objekta u Industrij-
skom parku u Industrijskoj zoni „Zmi~“. 

Pri~a „Staklara“
bez kraja

Najve}i problemi Fabrike proisti~u iz 
nerazre{enih vlasni~kih odnosa i sve 
dok se ne utvrdi i ozakoni fakti~ko 
imovinsko pravo ne}e biti klju~nih 
promena koje i zaposleni i grad pri`eljkuju
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Nastavak sa strane 1

Tu, dakle, nema promena do daljeg, a kako u
drugim aspektima ocenjuje minulu godinu? Pri
kraju je izgradnja hale koju }e iznajmiti „Rima-
ster“, a ostalo od privrednih delatnosti?

U privrednom pogledu bele`imo odli~ne rezul-
tate, a pro{la godina je bila vrlo uspe{na. 

Moram prvo da ka`em da smo mi u prote-
klih {est godina izdali gra|evinske dozvole za
103 objekta koje je gradilo 80 investitora. Tu
su i mala i velika preduze}a, u raznim sekto-
rima, tu su brojni novi hoteli, napreduje pre-
hrambena industrija, posebno prerada mesa.
Objekti su izgra|eni na nekih oko 76 hiljada
kvadratnih metara, {to je ve}e od fabrike sta-
kla koja je svojevremeno zapo{ljavala vi{e od
tri hiljade radnika.

Vrlo dobra vest je da ta nova mala i srednja sva-
ke godine zapo{ljavaju po 300 radnika, i to stabil-

no, pa zbog toga pada stopa nezaposlenosti, a ra-
ste stvarno zapo{ljavanje.

Problem je, me|utim, {to na tr`i{tu nema
radnika, posebno nekih kvalifikacija i majsto-
ra, pa su firme koje i mi anga`ujemo za infra-
strukturne investicione objekte prinu|eni da
dovode ljude sa drugog tr`i{ta. jedno od njih
je Kosovo, a kosovski Albanci su se pokazali
kao dobri radnici.

To je posledica odlaska stru~nih ljudi ili ima i
uticaja demografije, pa i nedostataka u obrazov-
nom sistemu?

Sve to uti~e u nekoj meri, a nemojte zaboraviti
da su plate u pomenutoj niskogradnji ovde male,

pa se ljudi opredeljuju ili za druge manje te{ke a
pla}enije poslove ovde ili odlaze u inostranstvo.
Dodatni problem, ne}ete verovati, predstavljaju
doznake iz inostranstva - kada vam ujak {alje 200-

300 evra svakog meseca ne}ete se truditi da ~itav
meseca radite za toliko ili ne{to malo vi{e novca.

Vratimo se investicijama. O~ekujete zna~ajan
pomak dolaskom „Rimastera“.

To je najve}i investitor ovde, zaposli}e, kako ka-
`u, do hiljadu radnika, a najmanje 700. Oni sara-
|uju sa op{tinom, mi gradimo objekat koji oni uzi-
maju u zakup.

A jeste li im dali i podsticaje?
Ne. Gradimo objekat koji ispunjava njihove kri-

terijume, ali i mo`e slu`iti u druge svrhe - ali, ako
oni odu objekat je na{ i mo`emo ga iznajmiti dru-
gome.

Mi ranije nismo imali ve}e investitore upravo
zbog toga {to nismo raspolagali halama koje su tra-
`ili. Imali smo sli~ne objekte u [tofari i Staklari, ali
Staklara, na primer, nikada nije bila zainteresova-
na za takav aran`man, iznajmljivanje objekata.
Novi vlasnici [tofare, pak, diktiraju uslove i tra`e
nekonkurentnu cenu. 

Kako ste obezbedili novac?
Deo iz kredita, koji nije preveliko optere}enje, a

deo }e biti pokriven iz zakupa. Moram da ka`em
da nam je najve}i problem bio kako da dobijemo
kredit i, eto ne{to pohvalno, dobili smo saglasnost
Ministarstva finansija, nije bilo opstrukcije.

Pomenuli ste preradu mesa. Ovo je tradicio-
nalno poljoprivredni kraj, ima li dobrih vesti.
pro{le godine ste najavili zavr{etak komasacije
koja bi omogu}ila ukrupnjavanje poseda.

Najve}i problem su mala imanja i komasacija bi
to re{ila, ali jo{ nije gotova. re~ je o nekih 28 hekta-
ra zemlje koja je na drugoj strani Velike Morave i
upisana je na vlasnike u op{tini Varvarin. Isposta-
vilo se, me|utim, da je zemlja upisana na duple
vlasnike. Mi nismo tu ni{ta krivi, podatke smo do-
bili iz evidencije Katastra, postupili smo po zako-
nu, ali ruke su nam vezane dok se ne utvrdi ili ~ije
su njive stvarno ili da se taj deo izuzme iz komasa-
cija. To, me|utim, mora da u~ini republi~ki geo-
detski zavod, ~ija je prakti~no gre{ka.

Kad se zavr{i komasacija, {ta planirate?
Sledi ukrupnjavanje imanja, {to je lako izvesti

po{to mi nemamo problema sa navodnjavanjem.
Mo`da }e trebati jo{ ne{to atarskih puteva, ali pu-
teve radimo i tamo gde nema komasacije.

Op{tina }e nastaviti da daje subvencije za na-
bavku opreme i kredita u poljoprivredi, zanimlji-
vo je da se deo sredstava neraspore|en zbog nedo-
voljnog interesovanja.

Generalno, da bismo podstakli poljoprivrednu
proizvodnju, ali i razvoj male privrede poput pe-
karske i sli~no, u selima sre|ujemo infrastrukturu.
Bez puteva, priklju~aka za vodu i struju, kanaliza-
cije, ljudi ne mogu da rade, a ako ne mogu da rade
ne mogu ni da ̀ ive ovde.

Demografija je problem koji mu~i celu Srbi-
ju, pa i ovaj kraj uprkos pogodnostima koje nu-
di za ̀ ivot i rad.

Vrlo je nepovoljan odnos novoro|enih i
umrlih, {to uti~e na smanjenje broja stanov-
nika. Prema procenama istra`iva~a i demo-
grafa zbog tog odnosa }e u Para}inu na na-
rednom popisu biti manje pet i po hiljada sta-
novnika nego na prethodnom kada je zabele-
`eno 54 hiljade. 

Slede}i uzrok depopulacije su migracije, proce-
njuje se na oko 1.500 ljudi...

Koje }e u narednom periodu uticati na dalje
smanjenje broja stanovnika po{to ne}e imati ko
da ra|a?

Verovatno i o tome se mora posebno voditi ra-
~una. mada, Para}in je prema procenama demo-
grafa na 109. mestu u Srbiji, {to zna~i da imamo
problema, ali nije toliko izra`en kao u ve}em delu
zemlje.

Moramo re}i da se depopulacija ne mo`e re{a-
vati samo merama lokalne samouprave ve} dr`av-
ni, s jedne strane, a sa druge da nije samo ekonom-
ski, problem, ve} duboko egzistencijalni, po{to po-
sebno mladi ljudi ne vide perspektivu u Srbiji. 

Konkretno mi smo imali ve}i talas migracija
posle poplava 2014, koje su za veliki broj ljudi bili
prelomna ta~ka. nestalo im je sve i odlu~ili su da,
kad po~inju novi `ivot, od nule - onda }e to raditi
tamo gde ima vi{e mogu}nosti, u [vedskoj, Norve-
{koj, [vajcarskoj.

te~aj u Srpskoj fabrici stakla
nije re{io vi{egodi{nje zavr-
zlame i sudbinu nekada-
{njeg para}inskog giganta,

ako se izuzme stalno smanjenje broja
zaposlenih. Agonija dugo najpoznati-
je i najuspe{nije fabrike stakla na
ovom podru~ju jo{ je jedan dokaz o,
blago re~eno, inertnosti nadle`nih re-
publi~kih institucija kada su Para}in i
njegovi gra|ani u pitanju. 

Poslednja informacija, aktuelna ve}
godinama, potvr|uje da najve}i pro-
blemi Fabrike proisti~u su nerazre{e-
nih vlasni~kih odnosa i da, sve dok se
ne utvrdi i ozakoni fakti~ko imovinsko
pravo, ne}e biti klju~nih promena ko-
je i zaposleni i grad pri`eljkuju.

Trenutno radi ne{to vi{e od 500
radnika, {to je petina nekada{njeg
broja, radi Pogon ambala`e, a oprema
za ma{insku proizvodnju je u fabrici,
ali ne i u funkciji. 

Naime, posle odlaska kontroverznog
bugarskog vlasnika Cvetana Vasileva
Staklara je od 2015. zvani~no u rukama
Kompanije CPR Impeks Petra Crno-
gorca, koja se ina~e bavi trgovinom na-
oru`anja. Prema informacijama CRP-a,
fabrika je preuzeta sa dugom, prijavlje-
nim i neprijavljenim potra ìvanjima od
95 miliona evra, „u predste~ajnom sta-
nju, sa zapu{tenom proizvodnjom i
potpuno izgubljenim tr`i{tem“. 

Deo nasle|enih problema je dug
prema „Srbijagasu“ i EPS-u - koji se
mo`e konvertovati u dr`avno vlasni-

{tvo, kao {to je u~injeno u nekim dru-
gim preduze}ima-du`nicima. Drugi,
~ini se ve}i deo problema koji ko~e
Staklaru, proisti~e iz ~injenice da je od
bugarske firme „Glas industri“ preu-
zeta direktnom kupovinom, ne na
berzi, {to se izazvalo spor na relaciji
stari-novi vlasnik.

U Para}inu kao re{enje agonije vi-
de definisanje mogu}eg dr`avnog

udela, a onda pronala`enje strate{kog
partnera po modelu „Fijata“. No, op-
{tina nije nadle`na za re{avanje tog
problema, a dr`ava uprkos ranijim
obe}anjima ne ~ini ni{ta da se pro-
blem re{i. [to je, blago re~eno, ~udno
po{to su i poznati proizvo|a~i amba-
la`e zainteresovani za saradnju, a sta-
klo }e, sa nadolaze}om zabranom pla-
stike, svakako biti sve zna~ajniji proiz-

vod. Nastavak agonije, kao {to je Da-
nas ve} pisao, diktiran je i sukobom
unutar nadzornog odbora Fabrike ko-
ji se formalno temelji na nerazre{e-
nom vlasni{tvu, odnosno sporu o to-
me ko je otkupio dugove, Veksilum,
koji je zatra`io ste~aj, ili CPR Impex.
Riplijevski zvu~i da su u Nadzornom
odboru visoki funkcioneri Srpske na-
predne stranke, ali iz dve struje.

vedska kompanija za pro-
izvodnju kablovskih seto-
va za te{ke gra|evinske
ma{ine „Rimaster“ dolazi

u Para}in i to je najve}i provredni
uspeh ovog grada u poslednjoj dece-
niji. Ugovor o zakupu objekta u In-
dustrijskoj zoni, kojim je najavljeni
dolazak i potvr|en, „overili“ su 16.
decembra 2019. predsednik op{tine
Sa{a Paunovi} i direktor „Rimaste-
ra“ Tomas Stalnert. 

Rimaster }e, prema biznis planom,
nakon preseljenja u Industrijski park,
zaposliti do 1.000 ljudi. 

- Ako se ostvare planovi „Rimaste-
ra“, a verujem da ho}e, ova kompanija
posta}e najve}i poslodavac u Para}inu
i jedan od najve}ih u Pomoravlju. Pa-
ra}in je ve} sada, prema podacima Re-
publi~kog zavoda za statistiku, na ni-
vou predtranzicione zaposlenosti - pre
svih velikih privatizacija, mereno kao
broj zaposlenih u odnosu na ukupan
broj stanovnika. Realizacija planova
„Rimastera“ zna~i}e da idemo korak
napred i da prelazimo tu granicu koja
nas je dugo sputavala. Vi{e zaposlenih
u „Rimasteru“, ali i u drugim preduze-
}ima koja investiraju, zna~i}e bolji `i-
vot ne samo za one koji }e prona}i po-

sao, ve} i za sve druge koji pru`aju raz-
li~ite usluge - rekao je, nakon sve~anog
~ina potpisivanja ugovora, Paunovi}, a
prenosi lokalni Bilten op{tine.

Kompanija, zapravo, ve} radi u iz-
najmljenom objektu i zapo{ljava stoti-
nu radnika. Kako ka`e Tomas Stalnert,
potpisivanje ugovora je „dobar dan“ za

za kompaniju: - Planirali smo da zapo-
slimo najpre {ezdeset, ali ve} imamo
stotinu radnika i radujem se boljim
uslovima za rad u mnogo boljem ob-

jektu. Ima}emo odli~nu bazu za poslo-
vanje, a na{ plan je da dugo ostanemo
u Srbiji i ponudimo dobre uslove na{im
kupcima u Evropi. „Rimaster“ je tra`io
dr`avu koja bi bila idealna za njihovo
poslovanje i odlu~io se za Srbiju, a po-
tom za Para}in. Na{a iskustva govore
da je najbolje prona}i manji grad za
ulaganje, gde }emo napraviti takozva-
ni porodi~ni duh i takve odnose gradi-
ti unutar fabrike. 

Posebno je va`no za „Rimaster“
dobar prijem u Para}inu, uklju~uju}i
obezbe|ivanje svih neophodnih uslo-

va za uspe{an rad i saradnju. Rimaster
je zakupio salu od 3.000 kvadratnih
metara poslovno-proizvodnog prosto-
ra. Hala }e do kraja marta biti zavr{e-
na, dakle pre roka koji je definisan
ugovorom o zakupu, a koji je polovina
maja. 

Tada bi „Rimaster“ trebalo da pre-
uzme objekat i da preseli proizvodnju. 

Izgradnju objekta koji je zakupio
„Rimaster“ u industrijskoj zoni fi-
nansira Op{tina sa vi{e od 250 mili-
ona dinara, a radovi su povereni fir-
mi „Grading“. 

Sa{a Paunovi}, predsednik op{tine Para}in

Vlada Srbije ne po{tuje Ustav
I nama su neophodni upravo mladi, stru~ni ljudi, koji }e uz dodatnu obuku mo}i da obavljaju visokostru~ne poslove. 

A kao i mladima u Beogradu i njima je neophodna stabilnost i sigurnost da bi mogli da `ive, zasnivaju porodicu, obnavljaju Para}in i Srbiju

Vlada ne pokazuje prema nama emocije kao {to je to 
u~inila uo~i beogradskih izbora kada je odobrila 
zapo{ljavanje dve hiljade mladih ljudi sa 
obrazlo`enjem da im je potrebna perspektiva 
i sigurnost koje nudi stalni posao
U proteklih {est godina izdali gra|evinske dozvole 
za 103 objekta koje je gradilo 80 investitora i 
zapo{ljavaju po 300 novih radnika godi{nje

Misija uspela i bez Misije
Problem sa zabranom zapo{ljavanja i njenim posledicama po Para}in, prakti~nu diskriminaci-

ju, bio je jedan od klju~nih razloga da inicirate monitoring Saveta Evrope. Misiju nije odobrilo re-
sorno ministarstvo, pa kako vam se ~ini sada ~itava pri~a.

Uprkos tom odbijanju ili ba{ zbog njega u Savetu Evrope na Srbiju se gleda kao na zemlju u kojoj se
kr{e ljudska prava u oblasti lokalne demokratije, kao {to se to odavno ~ini u Turskoj ili Moldaviji. Predlog
Misije Saveta Evrope upu}en Ministarstvu za dr`avnu upravu i lokalnu samoupravu da posmatra~ka mi-
sija utvrdi stanje nije odobren, a to je signal da zemlja-~lanica ne{to krije. Na{ cilj je bio da Savetu Evrope
skrenemo pa`nju na stanje u lokalnoj demokratiji i u tome smo uspeli.

Bojkot izbora na snazi
Vi ste potpredsednik Demokratske stranke i jedini njen gradona~elnik, progla{en je bojkot svih

izbora. [ta }e to zna~iti za Para}in? 
Zna~i da }emo ga prepustiti Srpskoj naprednoj stranci, ukoliko se odluka o bojkotu ne promeni. Sada

je odluka na snazi i mi je po{tujemo. Naravno mi, kao i [abac, ne bojkotujemo rad lokalnog parlamenta,
bilo bi besmisleno to raditi kad imamo ve}inu. 

Pri~a „Staklara“ bez kraja
Najve}i problemi Fabrike proisti~u iz nerazre{enih vlasni~kih odnosa i sve dok se ne utvrdi i

ozakoni fakti~ko imovinsko pravo, ne}e biti klju~nih promena koje i zaposleni i grad pri`eljkuju

Rimaster kao najve}a investicija

STALNERT: „Rimaster“ je tra`io dr`avu 
koja bi bila idealna za poslovanje i odlu~io 
se za Srbiju, a potom za Para}in
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Projekat „Para}in u raljama dr`ave“ realizuje se uz pomo} sredstava iz bud`eta op{tine Para}in. Stavovi izneti u podr`anom medijskom projektu nu`no ne izra`avaju stavove organa koji je dodelio sredstva.

re bezmalo godinu
dana gra|ani i gra-
|anke Para}ina ustali
su u odbranu `ivopi-

sne planinske reke Grze na kojoj
je bila planirana izgradnja mini-
hidroelektrane. Alternativni
parlament gra|ana Para}ina i
grupa gra|ana Odbranimo Gr-
zu ubedili su lokalne vlasti da
gradu MHE nije potrebna ni u
investicionom, ni u energet-
skom smislu, a nesumnjivo je da
bi ugrozila opstanak ̀ ivog sveta. 

Op{tina je, naime, {est me-
seci pre protesta gra|ana inve-
stitoru Milo{u Mateji}u, vlasni-
ku preduze}a za proizvodnju
elektri~ne energije MHE

Hydromat energy iz Topole, iz-
dala dozvolu za gradnju po{to
je obezbedio sve uslove koje
propisuju republi~ke instituci-
je. Investitor je planirao ulaga-
nje od 80 miliona dinara. 

Dozvola je, ipak, poni{tena,
pa }e Grza i dalje biti bez MHE.

No, 5.000 prikupljenih pot-
pisa gra|ana, uz koje su prilo-
`eni i nedvosmisleni dokazi o
propustima prilikom izdavanja
dozvole - primerice da brana
na kojoj bi nastalo jezero nije
legalna - ubedili su lokalnu
vlast da se usprotivi gradnji. ka-
ko je tada objasnio prvi ~ovek
Para}ina Sa{a Paunovi}.

„Sa stanovi{ta op{tine je
MHE objekat koji je potpuno
nepotreban a koji potencijalno
mo`e naru{iti `ivotnu sredinu
ili izgled reke Grze u tom delu i
eventualno naneti {tetu turisti~-
kim potencijalima na{eg izleti-
{ta. To je ne{to {to nam ne ko-

risti, a mo`e da {teti. Zbog toga
op{tina ne podr`ava taj proje-
kat“, kazao je tada predsednik
op{tine Sa{a Paunovi}, istina uz
rezervu da investitor mo`e do-
kazivati i dokazati suprotno.

Da bi se takav razvoj doga|a
predupredio, posle promenje-
ne skup{tinske odluke o grad-
nji mini hidroelektrane na Gr-
zi, nadle`nim republi~kim in-
stitucijama i inspekcijama upu-
}eni su slu`beni dopisi - prvi-
ma koji su dali pozitivno mi-
{ljenje o ispunjenosti uslova za
gradnju da ga preispitaju, a
drugima da provere kvalitet is-
punjenosti uslova.  

Podru~je oko vrela Grze
progla{eno je pre nekoliko go-
dina spomenikom prirode tre-
}e kategorije. Turisti~ka orga-
nizacija Para}in i op{tina Para-
}in, kao i Ministarstvo trgovi-
ne, turizma i telekomunikacija
ulo`u sredstva da se jo{ netak-

nut deo prirode sa~uva i za sa-
vremene ljubitelje prirode, ali
jo{ vi{e za naredne generacije,
tim pre {to u Grzi `ivi osam
specijalno za{ti}enih i {est za-
{ti}enih vrsta vodozemaca. 

Reka Grza postaje od dve re-
~ice - Ivan{tice i Male ^esto-
brodice. One se spajaju nedale-
ko od tunela na putu Para}in -
Zaje~ar i tu nastaje reka Grza.
Vrelo Ivan{tice, koje se naziva i
Mala Grza iz kog nastaje reka
Ivan{tica kao i dva jezera, koja
su posebno atraktivna za sport-
ske ribolovce, jer su bogata ka-
lifornijskom i poto~nom pa-
strmkom.

isu svi zadovoljni {to
se menja izgled grada,
menjaju mostovi... 

Tako }e vam kaza-
ti mnogi Para}inci, ali uz obave-
zan dodatak - nisu zadovoljni
oni koje Crnica 2014. nije plavi-
la pa su im emocije prema gra-
du ve}e od solidarnosti sa po-
plavljenima, a osokoljeni i o~ito
misle da ih voda ne}e sti}i nika-
da. Ka`u, kad nije do njihovih
ku}a do{la 2014. u vreme kad je
Para}in li~io na ovda{nju Vene-
ciju pod crvenim jezerom, ne}e
nikad. Nisu uznemireni ni kli-
matskim promenama koje u
sve kra}em roku pomeraju prag
tzv. stogodi{njih voda, koje su
zakonska obaveza u odbrani. 

No, za ve}inu i lokalnu sa-
moupravu ta 2014. je bila pre-
lomna, pa je sa~injen plan op-
se`ne odbrane od poplava koji
je uklju~io ve}inu u svetu po-
znatih metoda - od produblji-
vanja korita reke - dok se mo`e
- preko pro{irenja toka i grad-
nje obaloutvrda, pa sve do „za-
mene“ svih sedam.

Koordinator projekta odbra-
ne Para}ina od velikih voda Mi-
lo{ Tomi} ka`e da su radovi na
glavnom projektu sre|ivanja i
utvr|ivanja obala Crnice pri
kraju, a ove godine bi trebalo da
po~ne i ru{enje postoje}ih i

gradnja novih mostova. Posled-
nje decembarske nedelje zavr-
{eni su zidovi za odbranu od
poplava kod mosta u Ulici \u-
ra|a  Brankovi}a, preostalo je
da se urede pe{a~ke staze sa obe
strane reke koje izlaze na most

-  Pri kraju je i gradnja zi-
dova, pa sledi postavljanje i
sre|ivanje staza - obja{njava
Tomi} i dodaje da je jedan

objekat u blizini pe{a~ke sta-
ze bio u procesu restitucije,
koja je zavr{ena.

Tok Crnice izgleda danas sa-
svim druga~ije, pitomo, a i po-
malo „su{no“, za razliku od
2014, ali u Para}inu i malo dete
zna kako brzo ta voda tutnji
kad nado|e. Zbog toga je u~i-
njeno da se posebno u central-
nom delu grada obale utvrde,
u~ine bezbednim, ali i estetski

prihvatljivim pa su presvu~ene
specijalnom plastikom i izgle-
daju kao pravi kamen, uklo-
pljen u ambijent.

Kada sve bude okon~ano is-
pod mostovca, koji }e biti na
metar ve}oj visini nego sada,

mo}i }e da „protutnji“ 260 ku-
bika vode u sekundi, {to je talas
tzv. stogodi{njih voda.  Na{ do-
ma}in obja{njava da je glavni
most, koji je bio i velika prepre-
ka nabujaloj Crnici, ra|en pre-
ma talasu od 180 kubnih meta-
ra, ali to vi{e nije dovoljno.

Crnica je 2014. podse}a
do grada stigla samo za ne-
koliko sati, nije to Dunav ~i-

ji poplavni talas putuje se-
dam dana, pa je neophodno
izgraditi ~itav sistem, po~ev
od rane dojave, do fakti~ke
odbrane. Radovi su izvedeni
na vi{e od 21 kilometru oba-
le, odnosno u du`ini od
10.080 metara sa jedne i
druge strane reke.  Kako to
izgleda demonstrirali su Pa-
ra}inci krajem godine na
pokaznoj ve`bi kada su

prakti~no prvi put postavlja-
li mobilnu opremu.

Mobilnu opremu, obja{nja-
va na{ sagovornik, ~ine plo~e
od specijalne plastike koje se u
slu~aju nailaska poplavnog ta-
lasa montiraju u `ljebove na
bedemima i podupiru stubovi-
ma na du`ini od 370 metara.

- Na toj ve`bi na{i ljudi su
postavili mobilnu ogradu za sa-
mo 22 minuta na 120 metara
bedema, {to je izuzetno dobar
rezultat - obja{njava Tomi}.

„Na{i ljudi“ su zaposleni u
javnim slu`bama, pre svega Vo-
dovodu i JKP, pro{li su obuku i
sasvim izvesno }e biti jo{ br`i
kada to uslovi budu zahtevali. 

Faza radova koja se bli`i
kraju izvodi u saradnji sa „Srbi-
javodama“ i uz finansijsku po-
dr{ku Evropske unije, vredna je
~etiri miliona evra, a za mosto-
ve je Vlada [vajcarske oprede-
lila vi{e od dva miliona evra.

Pri kraju zauzdavanje
reke Crnice

Investicija vredna bezmalo sedam
miliona evra obezbedi}e Para}in od
nabujale Crnice ~ak i kada bude
pretila stogodi{njim vodama

Para}in odbio gradnju mini-hidroelektrane 

Uspela odbrana Grze
Alternativni parlament gra|ana 
Para}ina i grupa gra|ana Odbranimo
Grzu ubedili su lokalne vlasti da
gradu MHE nije potrebna ni u 
investicionom, ni u energetskom
smislu, a nesumnjivo je da bi 
ugrozila opstanak `ivog sveta

P

N

JKP „PARA]IN“ NAJBOLJI U SRBIJI
Javno-komunalno preduze}e“Para}in“ najbolje je u Srbiji, prema oceni dobijenoj kroz Projekat reforme lokalnih finansija (RE-
LOF 2) po ugovoru Vlade [vajcarske i Vlade Republike Srbije, koji je sproveden u sarad-wi sa konsultantskim ku}ama GDSI i
„Maximaconsulting“. prose~na ocena stotinak „kontrolisanih“ JKP {irom Srbije je 55,34, a JKP „Para}in“ je ocenjen sa 81. Da
bi se stiglo do najbolje - 100 -potrebno je anga`ovati internog revizora. 
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